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زنوزی: حق با بیرانوند است
مالک باشــگاه تراکتور دربــاره پرونده 
علیرضــا بیرانونــد صحبت هــای جالبی 
مطــرح کــرد. محمدرضا زنــوزی درباره 
تأخیــر در صدور حکم علیرضــا بیرانوند 
گفت: «بعد از جلســه با رضا درویش به 
این نتیجه رســیدم کــه صددرصد حق با 
علیرضا بیرانوند اســت. به نظــرم تأخیر 
در صــدور رأی به خاطــر اختلاف نظر در 
حوزه قضائی فدراســیون فوتبال اســت. 
تا یک هفتــه پیش فکر می کــردم قضیه 
۵۰-۵۰ اســت، اما الان پــی بردم که حق 
با بیرو اســت. موقعیت خاصی در کشور 
حاکم است و نباید بگذاریم از این موقعیت 
سوءاســتفاده کننــد. نباید به این ســمت 
برویم که لیگ بدون تماشــاگر شــود. نه 
بگوییم حق با بیرو بوده و نه بگوییم حق 
با پرسپولیس بوده و حواشی و تنش ها را 
کنار بگذاریم. به صراحت می گویم که به 
خاطر کشورم می خواهیم نظر پرسپولیس 
را هــم جــذب کنیــم». او دربــاره اینکه 
پرسپولیســی ها به دنبال بازیکنان تراکتور 
هســتند، اظهار کــرد: « قبــل از اینکه در 
مدیریت فوتبال باشم، تاجر هستم . خرید 
و فــروش بازیکنان هم یــک نوع تجارت 
است. من می گویم بنشــینیم و مسئله را 
بــا هم حل کنیم. زنگ زدنــد به بازیکنان 
ما ولی بازیکنی دوســت نــدارد به تهران 
برود. بــه دنبال مصالحه با پرســپولیس 
هســتیم و اولویــت اول مــا بایــد ایران 
باشــد». او تأکید کرد  به دنبال جذب یک 
دروازه بان خارجی هســتند چون تراکتور 
در سه جام فعالیت خواهد داشت و باید 
یک دروازه بان مطمئن و آلترناتیو بیرانوند 
داشته باشند. زنوزی درباره غیبت ریکاردو 
آلوز در تمرین ها بیان کرد: «هیچ کســی از 
باشگاه بزرگ تر نیســت. او سه سال دیگر 
بــا ما قــرارداد دارد و بایــد تمکین کند و 
به تمرین ها برگردد. به فیفا نامه ارســال 
کردیم و بعد از برگشتش مربی در این باره 
تصمیم خواهد گرفت. یک تیم تهرانی و 
یک تیم شهرستانی این بازیکن را تحریک 
کردند. ما بیش از ۴۵ یا ۵۰ میلیارد تومان 

در سال به بازیکنی نمی دهیم».

خداحافظی حسینی بدون هیچ کلمه ای
و  کاپیتــان  حســینی،  سید حســین 
بــا  اســتقلال،  ســابق  دروازه بــان 
قراردادن عکســی در صفحه اینســتاگرام 
خود که در حال دست تکان دادن به سمت 
هواداران این تیم است، بدون هیچ توضیح 
و کپشنی  پســت خداحافظی خود از جمع 
آبی پوشــان را منتشــر کــرد. حســینی که 
۱۳ سال در استقلال حضور داشت، بالاخره 
پس از حواشی اخیر از این تیم جدا شد و با 
قــراردادی به مدت دو ســال به ســپاهان 

پیوست.

آندره آ پیرلو در لیگ دسته دوم امارات
آندره آ پیرلو پس از نزدیک به یک سال دوری از مربیگری، هدایت تیم 
یونایتد اف سی را در لیگ دسته اول فوتبال امارات (سطح دوم فوتبال 

امارات) بر عهده گرفت.

هدیه جالب لامین یامال به کلینیک دندان پزشکی
لامین یامال، بازیکن جوان بارســلونا، ارتودنســی خود را که در دیدار 
الکلاســیکو اســتفاده کــرده بــود، امضــا کــرده و بــه کلینیــک 
دندان پزشــکی اش هدیه داد. او این اقدام را به قصد قدردانی از این کلینیک 

انجام داده است.

اهمیت مسابقات جهانی کرواسی از زبان دبیر
رئیــس  دبیــر،   علیرضــا 
بــا  کشــتی،  فدراســیون 
حضور در جمع شــاگردان حسن 
رنگرز، ســرمربی تیم ملی کشتی 
پاریس  «المپیک  گفــت:  فرنگی  
نشــان داد که می توان مدال طلا 

گرفت، اما باید فعل خواستن را صرف کرد. هر کشتی که در جهانی کرواسی 
می گیرید، یک پیــام به دنیا مخابره می کند؛ اینکه کشــتی ایران آماده طلای 
المپیک و افتخارآفرینی اســت. این رقابت ها فقط یک مســابقه نیست، بلکه 

مقدمه ای بر تاریخ سازی کشتی در المپیک لس آنجلس است».

پیروزی ارزشمند شاگردان غلامی مقابل لهستان
تیم ملی والیبال نوجوانان ایران در دومین دیدار جهانی خود موفق به 
شکست لهســتان شد تا سه امتیازی شود. شــاگردان عادل غلامی در 
ست های سوم و چهارم این دیدار ۲۵ بر ۱۷ و ۲۵ بر ۱۴ مغلوب شدند، اما در 
ســت های اول، دوم و پنجم به ترتیب با امتیازهای ۲۵ بر ۲۲، ۲۵ بر ۱۴ و ۱۵ 
بر ۱۳ به پیروزی رســیدند تا نخســتین برد خود را در مسابقات جهانی ثبت 

کنند.

واکنش دادرس به ادعای زنوزی درباره بیرانوند
مهــدی دادرس، عضو کمیته اســتیناف، در واکنــش به صحبت های 
محمدرضا زنوزی، مدیرعامل تراکتــور، گفت: «اجازه نداریم راجع  به 
اختلافــات حوزه قضائــی صحبتی کنیم. همــه چیز را در آینده مشــخص 
می کنیــم. درباره صحبت هایی هــم که آقای زنوزی مطــرح کردند، نظرات 
شــخصی خودشان است. من اظهارنظری در این باره نمی کنم. قرار شد راجع  
به پرونده بیرانوند هیچ کدام از دوســتان حرفی نزنیــم. مردم درون جامعه 
عاقل هســتند و خیلی چیزها را متوجه می شوند». او درباره زمان صدور رأی 
پرونــده بیرانوند گفت: «دربــاره این پرونده علیرضا صالحــی، رئیس کمیته 

استیناف که سخنگو هم هست، صحبت خواهد کرد».

عصبانیت مدیران بارسلونا از تصمیم تراشتگن
مارک آنــدره تراشــتگن، دروازه بان 
آلمانی تیم فوتبال بارســلونا، اعلام 
کرد برای درمان کمــردردی که از مدت ها 
پیــش او را آزار داده، تحــت عمل جراحی 
قرار خواهد گرفت. این بدان معناســت که 
او حداقــل تا ســه مــاه آینده خانه نشــین 
خواهــد بود. در شــرایط عــادی، تصمیم 
تراشــتگن بــرای رفتن زیر تیــغ جراحان با 

توجــه بــه تعطیلی لیگ هــا و مســابقات و همین طور جایــگاه او به عنوان 
دروازه بان ســوم پس از خوان گارسیای تازه وارد و وویچخ شزنی کاملا عادی 
و بدون ایراد به نظر می رسد، اما او در حالی تصمیم به انجام این عمل گرفته 
که باشگاه سعی در فروشش داشت و این تصمیم مشتریان او را از جذب این 
دروازه بــان ملی پوش منصــرف خواهد کرد. مســئله ای که بیشــتر از همه 
بارســلونا را عصبانی کرده، تصمیم تراشتگن برای اعلام عمومی تصمیمش 

بدون مشورت با باشگاه بوده است.

فرد جنجالی همراه شمشیربازان اعزام شد؟
در حالی که رئیس و دبیر فدراســیون شمشیربازی به طور هم زمان در 
گرجســتان حضور دارند، فرد دیگری نیز به این سفر رفته که سفرهای 
قبلی اش حاشیه ساز شــده بود. مسابقات شمشــیربازی قهرمانی جهان در 
حالی در گرجســتان آغاز شــده که تیم ایران در سه اسلحه فلوره، سابر و اپه 
زنان و آقایان به مصاف رقبای خود رفته است. نکته درخور توجه در این سفر 
حضور رئیس فدراسیون، دبیر فدراسیون و همچنین مسعود فتوحی در کنار 
تیم، بدون ذکر نام آنها در اخبار منتشر شــده از سوی فدراسیون است. درباره 
حضور مســعود فتوحی که ســفرهای او پیش تر نیز برای شمشیربازی ایران 
حاشیه ســاز بوده که مهم ترین آن حضور در دهکده ورزشــکاران در المپیک 
پاریس بوده است، صحبت های مختلفی مطرح می شود و برخی از او در این 
سفر به عنوان مربی سابر دختران و برخی مدیر فنی تیم های ملی نام می برند 
اما آنچه بیشــتر قابل توجه است، عنوان نشدن نام این فرد در فهرست اعزام 
توســط خود فدراسیون است. شــاید دلیل آن حواشی احتمالی از سفر او در 
بین خانواده شمشــیربازی بوده اســت. فتوحی که هیچ عنوان مشخصی در 
فدراســیون ندارد، همواره پای اصلی اعزام ها و تصمیم گیری های فدراسیون 
اســت. پیش تر هم حضور او در جلسه با وزیر ورزش در حالی که سمتی در 
فدراسیون نداشت، حاشیه هایی را برای فدراسیون ایجاد کرده بود. حالا باید 
منتظر پاسخ مسئولان فدراسیون در این باره بود تا مشخص شود اولا او به چه 
عنوانی در این ســفر حضور دارد و دوما اگر سمتی داشته، چرا فدراسیون از 
ذکر نــام او خودداری کرده و در واقع حضورش در گرجســتان از طریق یک 
عکس افشــا شد. از سویی حضور هم زمان رئیس و دبیر فدراسیون در حالی 
است که وزارت ورزش و جوانان بارها به رؤسای فدراسیون ها تأکید کرده به 
منظور حفظ روال کاری در بخش اداری فدراسیون، رؤسا و دبیران فدراسیون 
از حضور هم زمان در ســفرهای برون مرزی که ضرورتی بر حضور هر دو فرد 

وجود ندارد، خودداری کنند.

سوژه خبر

افســون حضرتی:  تیم فوتبال زنان ایران برای دومین 
مرتبه به رقابت های جام ملت های آسیا صعود کرد. این 
اتفاق در حالی افتاد که تدارک مناســبی برای تیم در نظر 
گرفته نشده بود و برای همین ارزش کار زنان فوتبالیست 
بایــد بیــش از پیــش مــورد توجه قــرار بگیــرد. مریم 
ایراندوست، سرمربی سابق تیم ملی، معتقد است فوتبال 
زنان ۸۰ درصد مســیر موفقیت را طی کرده، درحالی که 
۲۰ درصد بسیار مهم همچنان مغفول مانده است؛ توجه 
ویژه فدراسیون به فوتبال زنان. او در گفت وگو با «شرق» 
دربــاره وضعیت فعلــی و آنچه باید بــرای فوتبال زنان 

اتفاق بیفتد، صحبت کرد.
به نظر شما این موفقیت چگونه حاصل شد؟  �

الان چند ســالی است که فوتبال زنان به واسطه فضایی که به وجود آمده رو به پیشرفت است 
و خیلی بهتر شــده، آکادمی هایی به وجود آمدند، ســازمان لیگ برنامه ریزی بهتری دارد و لیگ هر 
ســال منظم تر برگزار می شود. این مســائل به فوتبال و رشد بازیکنان فوتبال کمک می کند. اما هنوز 
ما با ســطح اول آسیا خیلی فاصله داریم. اگر می خواهیم شرایط ســری قبل را تجربه نکنیم، باید 
برنامه ریزی درســتی داشته باشــیم. فدراســیون فوتبال باید نگاه ویژه تری داشته باشد و بازی های 
دوســتانه خیلی خوب با تیم های درجه یک داشته باشیم تا بتوانیم در مرحله نهایی موفق تر عمل 
کنیم. از لحاظ پتانســیل انســانی، فوتبال ما شــرایط خیلی خوبی دارد و بازیکنان مستعدی داریم 
کــه می توان با یک نگاه بهتر و حرفه ای تــر اتفاقات بهتری را رقم زد و حتی بتوانیم به جام  جهانی 

صعود کنیم.
نیروی انســانی که شــما به آن اشــاره کردید چقدر در شــهرهای دیگر به جز تهران شناسایی   �

می شوند؟
خیلی زیاد، فوتبال عملا در شهرســتان ها شروع شد و رشد بیشتری نسبت به تهران داشت و دو 
ســه سال است که در تهران فضای بهتری برای دختران فوتبالی وجود دارد. البته هنوز هم نقاطی 
هستند مثل سیستان و بلوچستان که مشــکل دارند. همین دیروز پیامی داشتم که ما فضایی نداریم 
که دختران به راحتی تمرین کنند، یا در نقطه صفر مرزی، ارومیه یا جاهای دیگر هنوز شــرایط لازم 
وجود ندارد. اما به واســطه عشــق و علاقه ای که زنان و دختران به فوتبال دارند، دنبال این رشــته 
رفته اند و یک سری مطالبه گری ها باعث شده است این امکانات و فضا را برای خودشان مهیا کنند.
ما دو مرحله یکی ســال ۲۰۲۲ و یک بار هم امســال به جام ملت های آســیا صعود و ثابت کردیم 
که این توان در دختران فوتبالیســت ما هســت. الان زمانی است که مسئولان باید نگاه ویژه تری به 

فوتبال زنان داشته باشند.
به نظر شما رویکرد فدراسیون در فاصله صعود اول و این بار تغییر کرده است؟  �

تغییر که نکرده اســت. به لحاظ ســاختاری زودتر می توانســتیم اردوها را تشــکیل دهیم. من 
همیشــه می گویم که نگاه باید برابر باشــد. فوتبال زنان باید اردوهای خیلی بهتر و شرایط مناسبی 
داشته باشد، هنوز به حد حرفه ای گری مدنظر ما فوتبالی ها نرسیده ایم. شاید تا الان نگاه فدراسیون 
این بود که صعود کنیم ولی در این هشــت ماه باقی مانده فرصت هســت که برنامه ریزی درســت 
داشته باشند. ما حداقل به پنج بازی تدارکاتی خوب با برنامه ریزی درست نیاز داریم. فکر نمی کنم 
کار ســختی هم باشــد. حتی می توانند یک تورنمنت خوب برای دختــران در نظر بگیرند، یا اردوی 
خــارج از ایران تدارک ببینند. مگر الان تیم های باشــگاهی مردان در ترکیه اردو نزده اند، این فضا را 
می توانیم برای دختران هم فراهم کنیم تا هم از امکانات باشــگاه های خارجی استفاده کنند و هم 

چند بازی تدارکاتی خوب داشته باشند.

آن قدری که رســانه ها تمرکزشان روی فوتبال مردان   �
است، به فوتبال زنان کمتر اهمیت می دهند.

نظر من برعکس شماست. حداقل خودم که از سال 
۸۱ فوتبال را شــروع کردم و خواستیم نگاه مسئولان را 
عوض کنیم، فقط رســانه ها در کنار مــا بودند و باعث 
دیده شــدن ما شــدند. تلویزیون که پخش فوتبال زنان 
ندارد، رسانه ها به ما کمک کردند و همچنان هم در حد 
توانشــان کمک می کنند تا این رشته دیده شود و توجه 

مسئولان را به مشکلات آن جلب کنند.
منظور از رسانه فراگیر، رسانه ملی است که خیلی کم   �

به فوتبال زنان می پردازد.
مــن بارها و بارها گفته ام اگر فوتبال ما را نمی توانید 
«زنــده» پخش کنید، حداقل «مرده» پخش کنید. می توانند از یک فوتبال ۹۰ دقیقه ای ۷۰ دقیقه 

آن را پخش کنند و هر جا که نیاز به سانسور بود آن را انجام دهند.
ارزیابی شــما از تغییر رویکرد زنان نســبت به فوتبال در شــهرهای دیگر، با توجه به اینکه   �

شهرهای مختلفی را بررسی کرده اید، چیست؟ آیا نظر خانواده ها هم تغییر کرده است؟
زمانی که تیم ملوان را تشــکیل دادیم باید شــهر به شــهر، روســتا به روســتا می رفتم و با 
خانواده ها صحبت می کردم، دلایل را می گفتم و قانعشــان می کردم که اجازه دهند دخترشــان 
به جای بازی در کوچه یا محله به تیم ملحق شــود. ولی الان من خودم چون باشگاه و آکادمی 
دارم می بینــم خانواده ها خودشــان دخترانشــان را می آورند و در زمان تمرین مــادر و پدر کنار 
فرزندشان هستند. از نظر بازیکن ما واقعا در شرایط حرفه ای و جهانی هستیم، فقط نیاز به نگاه 

حرفه ای مسئولان داریم.
با مطالبه ای که وجود دارد، با گذشــت حدود بیست و چند سال فوتبال زنان شیب صعودی   �

قابل توجهی داشته است؟
نسبت به روزهایی که ما گذراندیم و مسائلی که تجربه کردیم، من می گویم روند رو به رشدی 
داشته، ولی اگر بخواهیم فوتبال را نسبت به جوامع جهانی، مثل جنوب شرق آسیا یا خاورمیانه  

که می بینید عربستان چه سرمایه گذاری کرده، مقایسه کنیم هنوز خیلی فاصله داریم.
هشت ماه تا شروع جام ملت های زنان زمان باقی مانده است، آیا تجربه دوره قبل می تواند   �

در این دوره کمک حال فوتبال زنان باشد؟
قطعا می تواند. ما دوره قبل بدون هیچ بازی تدارکاتی عازم هند شدیم. هند هم تیمی بود که 
میزبانی مســابقات را داشت و ۹ بازی تدارکاتی در سال ۲۰۲۲ انجام داده بود. ولی تیم ما مقابل 
هند میزبان بازی را مســاوی کرد.  امســال بازیکنان ما به مراتب تجربه بین المللی بیشتری دارند، 
فکر می کنم اگر برنامه ریزی بهتری داشته باشیم و سریع تر عمل کنیم، می توانیم در جام ملت ها 

از مرحله اول صعود کنیم.
پس می توان به فوتبال زنان  شاید نه الان ولی حداقل در دهه آینده امیدوار بود؟  �

خیلی زیاد. همان طور که فوتبال مردان بعد از رؤیایی مقابل اســترالیا توانســتند صعودهای 
مکرری داشته باشند، مطمئن باشید که این اتفاق برای فوتبال زنان هم می افتد. چون رویکردها 
از نظر خانوادگی و حتی نگاه بازیکنان تغییر کرده، فوتبال زنان در بخش های وسیع تری در ایران 
گسترش پیدا کرده و فکر کنم ۸۰ درصد راه را رفته ایم و ۲۰ درصد باقی  مانده که مهم ترین بخش 
قضیه اســت و من مدام به آن اشاره می کنم نقش مسئولان است. اگر توجه و امکانات بیشتر و 
شــرایط بهتری را فراهم کنند، شــک نکنید که ما می توانیم در جام ملت ها و حتی جام جهانی 

بدرخشیم، چون فوتبالیست های خیلی خوبی داریم.

دوپینگ تکنولوژیکی؛ 
بازی جاسوس ها

شرق: دوچرخه سواری ورزشی است که بر پایه همکاری میان دوچرخه سوار و 
دوچرخه بنا شده و هر یک از این دو می توانند مرتکب تقلب شوند. راه های زیادی 
برای دوپینگ وجود دارد و از زمانی که دوچرخه سواری به عنوان یک ورزش شکل 
گرفت، همواره رفتارهایی وجود داشته اند که از چارچوب قوانین فراتر رفته اند و در 

نتیجه، افرادی نیز مسئول شناسایی و پیگیری این متخلفان بوده اند.
پــس از یــک دوره به ویژه دشــوار در دهه های ۱۹۹۰ و اوایــل ۲۰۰۰ که باعث 
لکه دار شــدن اعتبار این ورزش شــد، تلاش ها برای مقابله با ایــن رفتارها به طور 
چشــمگیری افزایش یافته اســت. در تور دو فرانس امسال که روز یکشنبه هفته 
گذشــته به پایان رســید، اتحادیه بین المللی دوچرخه ســواری (UCI) و آژانس 
بین المللی مبارزه با دوپینگ (ITA) یک استراتژی نوآورانه برای مبارزه با دوپینگ 
اجــرا کرده اند که در آن بیش از ۴۰ مأمور تخصصی بیش از ۳۰۰ تســت پیش از 
مســابقه و ۶۰۰ تست در طول مسابقه انجام داده اند و هر دوچرخه سواری ممکن 
اســت در هر لحظه مــورد آزمایش قرار گیرد. در تــور دو فرانس، هر روز بیش از 
۶۰ دوچرخه مورد بررسی قرار می گیرند تا وجود موتورهای مخفی یا سامانه هایی 
که تقلب مکانیکی محسوب می شوند، شناسایی شود. این کار از طریق یک شبکه 
خبرچینی انجام می شود که روش های آن شبیه به روش هایی است که دولت ها 
در زمان های جنگ به کار می گیرند. تقلب در داخل خود دوچرخه پنهان می شود. 
اما این کنترل ها فقط به نمونه برداری خون محدود نمی شوند و آژانس بین المللی 
مبــارزه با دوپینگ ابزار جدیدی برای پایش عملکــرد در طول زمان معرفی کرده 
که بر اســاس داده های توان خروجی دوچرخه ســواران حرفه ای عمل می کند و 
می تواند الگوهای عملکرد مشکوک را شناسایی کند. این استراتژی با بررسی دقیق 
خود دوچرخه تکمیل می شود. چطور می توان یک دوچرخه را سریع تر کرد فارغ از 
اینکه چه کسی سوار آن است؟ همه چیز به طور فزاینده ای پیچیده و پیشرفته شده 
است. یک موتور، سامانه خنک کننده، باتری خارجی یا دیگر کمک های غیرقانونی 

می توانند در پنهان ترین بخش های دوچرخه مخفی شوند.
مبارزه برای کشــف این نوع تقلب ها هر روز شــدیدتر می شود و در این مسیر 
از تکنیک هایی مشــابه روش های پلیسی استفاده می شــود. اتحادیه بین المللی 
دوچرخه ســواری (UCI) بخشــی ویــژه بــرای ایــن کار دارد که با اســتفاده از 
اســتراتژی هایی مبتنی بر پیش بینی تهدیدات از طریق پروفایل ســازی مظنونان، 
اســکن های مغناطیســی و پایش عملکرد و تجهیزات دوچرخه سواران در زمان 
واقعــی در طول رقابت هــا فعالیت می کنــد. از فناوری هایی ماننــد تبلت های 
مغناطیسی و اسکن با اشعه ایکس نیز برای کشف موتورهای مخفی یا سامانه های 
پیش رانش غیرقانونی استفاده می شود. هر علاقه مند به دوچرخه سواری به خاطر 
می آورد که مواردی از دوپینگ مکانیکی وجود داشــته اســت. مثلا ماجرای سال 
۲۰۱۶ مربوط به فمکه فان دن دریشــر، رکاب زن بلژیکی در رشــته سیکلوکراس، 
که اولین مورد تأییدشده دوپینگ تکنولوژیکی بود؛ چراکه موتوری کنترل شونده با 
بلوتوث در داخل دوچرخه اش پیدا شــد. «ما این توانایی را داریم که بررسی های 
خــود را عمیق تر کنیم؛ چه از طریق بازکردن بخشــی از دوچرخه برای بازرســی 
قطعات خاص یا بر اســاس شــک و تردیدها یا اطلاعاتی که در اختیار داریم»؛ این 
را نیک راودنســکی، رئیس مبــارزه با تقلب تکنولوژیکــی در اتحادیه بین المللی 
دوچرخه ســواری (UCI)، در مصاحبه  با خبرگزاری رویترز گفت. راودنســکی که 
پیش تر بازپرس جنایی در وزارت امنیت داخلی ایالات متحده بوده، نمونه ای است 
از اینکه مبارزه با دوپینگ مکانیکی تا چه اندازه پیشــرفت کرده است. در گذشته، 
جســت وجو برای مؤثرترین محصولات دوپینگ به معاملات چند میلیون یورویی 
منجر می شد، امروزه همین وضعیت در مورد تجهیزات صدق می کند؛ همه چیز 

سبک تر و پیشرفته تر شده و تشخیص آنها سخت تر است.

مریم ایراندوست در گفت وگو با «شرق»:
فوتبال زنان را «زنده» نه، حداقل «مرده» پخش کنید


